

| Автор(ы) и название статьи Author(s) and title of the article | Аннотация | Abstract | Ключевые слова | Key words |
|---|---|--|---|--|
| <p>В.С. Ешпанов ТРУДОВОЙ ПОДВИГ ЖЕНЩИН ТЫЛА В ГОДЫ ВЕЛИКОЙ ОТЕЧЕСТВЕННОЙ ВОЙНЫ</p> <p>V.S. Yeshpanov LABOR FEAT OF WOMEN OF THE HARDWARE DURING THE GREAT PATRIOTIC WAR</p> | <p>Данная статья посвящена работникам трудового фронта. В хронологические рамки данного исследования входит период с 1941–1945 гг. В статье отслежена трудовая деятельность женщин в годы Великой Отечественной войны. Показана мобилизация людских ресурсов в условиях кадрового дефицита в годы военных лет. Раскрыты трудности и успехи, проанализированы и сделаны выводы трудового подвига и самоотверженности женщин тыла. Результатом работы стала возможность показать неопределимую роль женского труда в столь сложный для страны период. Однако в отечественной историографии до сих пор эта проблема слабо изучена. На основе представленного материала делается попытка освещения героического трудового подвига женщин. В то же время, историческая правда во всей полноте данного направления пока не восстановлена.</p> | <p>This article is dedicated to frontline workers. The chronological scope of this study includes the period from 1941 to 1945. The article tracks the labor activity of women during the Great Patriotic War. The mobilization of human resources in conditions of personnel shortages during the war years is shown. The difficulties and successes are revealed, the labor feats and dedication of women on the home front are analyzed and conclusions are drawn. The result of the work was the opportunity to show the invaluable role of women's labor in such a difficult period for the country. However, this problem is still poorly studied in domestic historiography. Based on the presented material, an attempt is made to highlight the heroic labor feat of women. At the same time, the historical truth in its entirety in this direction has not yet been restored.</p> | <p>Великая Отечественная война, женщины, советский тыл, промышленность, труженики, героизм.</p> | <p>Great Patriotic War, women, Soviet rear, industry, workers, heroism.</p> |
| <p>Н.Н. Разумная, А.С. Кидяйкина ИСТОРИЯ МАКЕЕВСКОГО МЕТАЛЛУРГИЧЕСКОГО</p> | <p>В статье рассматривается проблема восстановления производственного процесса на Макеевском металлургическом заводе после окончания Гражданской войны,</p> | <p>The article deals with the problem of restoring the production process at the Makeyevsky Metallurgical Plant after the end of the Civil War, the development of the territory, the creation of institutions</p> | <p>Юг России, Донбасс, Макеевский металлургический завод, Юзовский</p> | <p>South of Russia, Donbass, Makeyevsky Metallurgical Plant, Yuzovsky plant,</p> |

| | | | | |
|---|---|---|--|---|
| <p>О ЗАВОДА В 1921–1939 гг.</p> <p>N.N. Razumnaya, A.S. Kidyajkina THE HISTORY OF THE MAKEYEVSKY METALLURGICAL PLANT IN 1921–1939</p> | <p>обустройство территории, создание учреждений обеспечивающих досуг рабочих. Проблемы дисциплины, кадрового обеспечения завода в 1930-х гг., участие рабочих завода в социалистическом соревновании.</p> | <p>providing leisure for workers. Problems of discipline, staffing of the plant in the 1930s, the participation of factory workers in the socialist competition</p> | <p>завод, рабочие, предприятие.</p> | <p>workers, enterprise</p> |
| <p>В.В. Разумный, Д.С. Янченко ОПЕРАЦИЯ «НЕРУШИМАЯ СКАЛА» 2014 ГОДА: ОТРАЖЕНИЕ СОБЫТИЙ В СМИ ВЕЛИКОБРИТАНИИ И США</p> <p>V.V. Razumnyi, D.S. Yanchenko OPERATION «UNBREAKABLE ROCK» 2014: REFLECTION OF EVENTS IN THE MEDIA OF THE UK AND USA</p> | <p>В данной статье предпринята попытка изучения событий военной операции «Нерушимая скала» в 2014 г., которую Израиль проводил в секторе Газа, на основе СМИ Великобритании и США. В ходе исследования были выделены основные темы, которые поднимались в СМИ, и спорные моменты в оценке событий, вызывающих критику отдельных информационных изданий.</p> | <p>This article tries to study the events of the military operation «Unbreakable Rock» in 2014, which Israel carried out in the Gaza Strip, based on the media of Great Britain and the USA. The study identified the main topics that were raised in the media and controversial issues in the assessment of events that caused criticism from certain information publications.</p> | <p>Сектор Газа, Израиль, СМИ, военная операция, Ближний Восток.</p> | <p>Gaza Strip, Israel, media, military operation, Middle East.</p> |
| <p>Н.Н. Старченко СОВЕТСКИЙ НОВЫЙ ГОД: НОВОГОДНЕЕ ТОРЖЕСТВО В ПЕРВОЕ ПОСЛЕВОЕННОЕ ДЕСЯТИЛЕТИЕ (на примере города Сталино)</p> | <p>В статье рассматриваются и описываются характерные особенности празднования Нового года населением СССР в период первого послевоенного десятилетия на примере города Сталино. Подчеркивается важная роль, которая отводилась дворцам культуры и клубам города в</p> | <p>The article examines and describes the characteristic features of celebrating the New Year by the population of the USSR during the first post-war decade on the example of the city of Stalino. The important role that was assigned to the palaces of culture and clubs of the city in organizing New Year celebrations for</p> | <p>Новый год, Сталино, торжество, дворец культуры, елка, новогодние игрушки.</p> | <p>New Year, Stalino, celebration, Palace of culture, Christmas tree, New Year's toys</p> |

| | | | | |
|--|--|---|---|---|
| <p>N.N. Starchenko SOVIET NEW YEAR: NEW YEAR'S CELEBRATION IN THE FIRST POST-WAR DECADE (on the example of the city of Stalino)</p> | <p>организации новогоднего торжества для горожан. Основное внимание в работе автор акцентирует на традиции украшения новогодней елки, отмечая политизированность» советской елочной игрушки. Автор приходит к выводу, что, несмотря на все трудности послевоенного восстановления, а также организационный контроль со стороны партии и правительства, Новый год оставался самым любимым и исключительно особенным праздником взрослых и детей советской страны.</p> | <p>citizens is emphasized. The author focuses on the tradition of decorating a Christmas tree, noting the "politicization" of the Soviet Christmas tree toy. The author concludes that despite all the difficulties of post-war reconstruction, as well as organizational control by the party and the government, the New Year remained the most beloved and exceptionally special holiday for adults and children of the Soviet country.</p> | | |
| <p>А.А. Белицкий ФИЛОСОФСКИЕ ПРОБЛЕМЫ МИСТИЦИЗМА A.A. Bilytskyi PHILOSOPHICAL PROBLEMS OF MYSTICISM</p> | <p>Статья посвящена анализу подходов к интерпретации причин возникновения мистического опыта. Показана современная ситуация в изучении данного феномена с позиций социальной философии. Сделан вывод о том, что мистицизм как социальный феномен имеет определенные корни в общественной жизни, связанные с психологическими особенностями человека и определенным историческим этапом развития этого общества.</p> | <p>The article is devoted to the analysis of approaches to interpretation of the reasons of occurrence of mystical experience. The modern situation in studying of this phenomenon from positions of social philosophy is shown. The conclusion that mysticism as the social phenomenon has certain roots in the social life, connected with psychological features of the person and a certain historical stage of development of this society is drawn.</p> | <p>Мистицизм, аскетизм, экстаз, детерминанты, общество.</p> | <p>mysticism, asceticism, ecstasy, determinants, society.</p> |
| <p>А.В. Камарали КОНЦЕПЦИЯ ИНФОРМАЦИОННОГО ОБЩЕСТВА A.V. Kamarali THE CONCEPT OF THE INFORMATION</p> | <p>В статье исследовано формирование информационного общества и рассмотрены перспективы его развития. Определено влияние информационного общества на основные сферы деятельности человека.</p> | <p>The formation and prospects of the information society development are considered. Its influence on the main spheres of human activity has been determined..</p> | <p>Общество, информация, информационное общество.</p> | <p>Key words: society, information, information society</p> |

| | | | | |
|---|---|---|--|--|
| SOCIETY | | | | |
| <p>А.А. Миргородский ПРОБЛЕМА ЧЕЛОВЕКА В СРЕДНЕВЕКОВОЙ ФИЛОСОФСКОЙ МЫСЛИ</p> <p>A.A. Mirgorodskiy THE PROBLEM OF HUMAN IN MEDIEVAL PHILOSOPHICAL THOUGHT</p> | <p>В статье анализируется сущность человека в трактовке представителей средневековой философской мысли. Рассматривается средневековая картина мира, в которой человек подчинен объективному божественному порядку. Доказывается, что одно из оптимальных решений проблемы человека состоит не в том, чтобы полностью подчиниться совершенной божественной воле, а в развитии и реализации собственных творческих возможностей.</p> | <p>The article analyzes the essence of man in the interpretation of representatives of medieval philosophical thought. The medieval picture of the world is considered, in which man is subordinated to the objective divine order. It is proved that one of the optimal solutions to the human problem is not to completely submit to the perfect divine will, but to develop and realize one's own creative abilities.</p> | <p>Человек, Бог, Абсолют, история, теоцентризм, антропоцентризм.</p> | <p>man, God, Absolute, history, theocentrism, anthropocentrism.</p> |
| <p>И.Г. Сухина АКСИОЛОГИЧЕСКАЯ ВЕРИФИКАЦИЯ ФИЛОСОФИИ: РЕФЛЕКСИВНЫЙ ОПЫТ КОНЦЕПТУАЛЬНОЙ АНАЛИТИКИ</p> <p>I.G. Sukhina AXIOLOGICAL VERIFICATION OF PHILOSOPHY: REFLECTIVE CONCEPTUAL ANALYTICS EXPERIENCE</p> | <p>Статья посвящена проблеме аксиологической верификации философии – удостоверению ее сущности и специфики с позиции аксиологии как теории ценностей, т.е. с позиции ценностей как смысловых значений, соотносенных с человеком и его бытием в мире. Проводится идея аксиологической фундированности философии, ее положений, идея их семантической реконструкции с позиции ценностей, согласно которой аксиологическая исполненность положений философии соответствует их аутентичности, принимая во внимание философию как мировоззрение и универсальную систему знания о мире и человеке. Показано, что в своих когнитивных штудиях философия неизбежно выходит на тему и проблему ценностей..</p> | <p>The article is devoted to the problem of axiological verification of philosophy – certifying its essence and specificity from the position of axiology as a theory of values, that is, from the position of values as semantic values correlated with man and his being in the world. The idea of the axiological foundation of philosophy, its provisions, the idea of their semantic reconstruction from the standpoint of values, according to which the axiological fulfillment of the provisions of philosophy corresponds to their authenticity, taking into account philosophy as a worldview and a universal system of knowledge about the world and man, is carried out. It is shown that in his cognitive studies, philosophy inevitably comes out on the topic and problem of values.</p> | <p>Ценность, смысл, значение, значимость, человек, сознание, человеческое бытие, мир, ценностное отношение, актуализация, объективация, аксиология, философия, верификация</p> | <p>value, sense, meaning, significance, person, consciousness, human being, world, value attitude, actualization, objectification, axiology, philosophy, verification.</p> |

| | | | | |
|---|---|--|---|--|
| <p>Т. В. Целик ПАНСЛАВИЗМ КАК РОМАНТИЧЕСКИЙ НАЦИОНАЛИЗМ. РУССКИЕ ИДЕОЛОГИ И КОНЦЕПТЫ</p> <p>T.V. Tselik PAN-SLAVISM AS ROMANTIC NATIONALISM. RUSSIAN IDEOLOGISTS AND CONCEPTS</p> | <p>В статье исследуется проблема становления европейского и русского панславизма как варианта историософских концепций под влиянием философии романтизма XIX в. Рассмотрены три его среза: историко-культурный, концептуально-философский и политико-дипломатический в контексте исторических событий и тенденций становления национальных государств и роста самосознания славянских народов. Выявлены специфические идеологемы русского панславизма – идеи равенства, справедливости и подлинной человечности на основе христианского гуманизма в его православном содержании как модель единства восточно-православно-славянской цивилизации. Делается вывод, что именно эти ценностные основания делают сегодня привлекательной позицию русской цивилизации в современном мире для стран глобального Юга.</p> | <p>The article examines the problem of the formation of European and Russian Pan-Slavism as a variant of historiosophical concepts under the influence of the philosophy of romanticism of the 19th century. Three of its sections are considered: historical-cultural, conceptual-philosophical and political-diplomatic in the context of historical events and trends in the formation of national states and the growth of self-awareness of the Slavic peoples. Specific ideologemes of Russian Pan-Slavism are identified - the ideas of equality, justice and true humanity based on Christian humanism in its Orthodox content as a model of the unity of the Eastern OrthodoxSlavic civilization. It is concluded that it is precisely these value foundations that make the position of Russian civilization in the modern world attractive for the countries of the global South today.</p> | <p>Панславизм, славянофильство, славянское единство, романтический национализм, цивилизация, цивилизационный конфликт, софийность.</p> | <p>Pan-Slavism, slavophilism, slavc unity, romantic nationalism, civilization, civilizational conflict, Sophia.</p> |
| <p>М.С. Целик ПРОБЛЕМЫ ГОТОВНОСТИ ПЕДАГОГОВ К ОБЕСПЕЧЕНИЮ КАЧЕСТВА ОБРАЗОВАНИЯ В ЦИФРОВУЮ ЭПОХУ: КОМПЛЕКСНЫЙ АНАЛИЗ</p> | <p>В данной статье обсуждаются актуальные проблемы качества образования в условиях цифровизации, с основным фокусом на подготовке будущих педагогов. Рассматриваются противоречия на социально-педагогическом, научно-педагогическом и учебно-методическом уровнях, выявленные в анализе современного состояния формирования профессиональной</p> | <p>This article discusses contemporary challenges in education quality within the context of digitization, with a specific focus on the preparation of future educators. The paper examines contradictions at the sociopedagogical, scientific-pedagogical, and instructional-methodological levels identified through an analysis of the current state of forming educators' professional readiness for utilizing monitoring tools. The</p> | <p>Педагогика, прокторинг, оценка качества образования, мониторинг, цифровая компетентность, онлайн, дистанционное обучение, профессиональная</p> | <p>pedagogy, proctoring, education quality assessment, monitoring, digital competence, online, distance learning, professional activity.</p> |

| | | | | |
|---|---|---|---|--|
| <p>M.S. Tselik PROBLEMS OF PEDAGOGS' READINESS TO ENSURING THE QUALITY OF EDUCATION IN THE DIGITAL AGE: COMPREHENSIVE ANALYSIS</p> | <p>готовности педагогов к использованию мониторинговых инструментов. Отмечается создание Ассоциации «Лига Академической Честности» и ее значение в укреплении стратегического взаимодействия в области обеспечения академической честности и улучшения мониторинга качества образования. Решение данной проблемы требует комплексного подхода и научного исследования, учитывая современные требования образовательного процесса.</p> | <p>establishment of the "League of Academic Integrity of the Russian Federation" is noted, emphasizing its significance in strengthening strategic collaboration for ensuring academic integrity and enhancing the monitoring of education quality. The conclusion underscores that solving these issues requires a comprehensive approach and scientific research, considering the modern requirements of the educational process.</p> | <p>деятельность.</p> | |
| <p>Е.А. Юргайте К ВОПРОСУ РАЗВИТИЯ ЭМОЦИОНАЛЬНОГО ИНТЕЛЛЕКТА МЛАДШИХ ШКОЛЬНИКОВ НА УРОКАХ МУЗЫКИ: ПРАКТИЧЕСКИЙ АСПЕКТ</p> <p>E.A. Yurgaite ON THE ISSUE OF DEVELOPING THE EMOTIONAL INTELLIGENCE OF YOUNGER SCHOOLCHILDREN IN MUSIC LESSONS: A PRACTICAL ASPECT</p> | <p>В статье на основе нормативного образовательного документа актуализирована проблема развития эмоционального интеллекта младших школьников в процессе освоения общего музыкального образования; обоснованы общепедагогические и музыкально-педагогические методы, способствующие эффективному развитию эмоционального интеллекта младших школьников на уроках музыки.</p> | <p>The article, based on a normative educational document, actualizes the problem of developing the emotional intelligence of younger schoolchildren in the process of mastering general music education; substantiates general pedagogical and musical pedagogical methods that contribute to the effective development of emotional intelligence of younger schoolchildren in music lessons.</p> | <p>Эмоциональный интеллект, развитие эмоционального интеллекта младших школьников, методы развития эмоционального интеллекта младших школьников на уроках музыки.</p> | <p>emotional intelligence, development of emotional intelligence of younger schoolchildren, methods of developing emotional intelligence of younger schoolchildren in music lessons.</p> |